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REVISTA PRESEI 

 

 

 Cum vor fi cheltuite cele 30 de miliarde de euro de la UE? Premierul Florin 

Cîţu prezintă astăzi Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă 

Premierul Florin Cîţu prezintă miercuri, începând cu ora 16.00, Planul Naţional de 

Redresare şi Rezilienţă (PNRR), a anunţat Guvernul. Vor mai participa 

vicepremierii Dan Barna şi Kelemen Hunor şi ministrul Investiţiilor şi Proiectelor 

Europene Cristian Ghinea. 

Comisia Europeană a anunţat luni că România a depus oficial PNRR, iar până în 

prezent 22 de state au transmis documentul. 

PE 30 mai, şeful Executivului Florin Cîţu a precizat că documentul oficial referitor 

la PNRR va fi evaluat de către CE pentru a fi trasată forma finală. 

Comisia va evalua planul României pe baza a 11 criterii. 

CE a primit până acum 22 de planuri de redresare şi rezilienţă din partea Belgiei, 

Danemarcei, Germaniei, Greciei, Irlandei, Spaniei, Franţei, Croaţiei, Italiei, 

Ciprului, Letoniei, Lituaniei, Luxemburgului, Ungariei, Austriei, Poloniei, 

Portugaliei, României, Sloveniei, Slovaciei, Finlandei şi Suediei. 

 (Sursa: G4Media.ro) 

 

 Sorin Grindeanu anunță cele 3 teme ale moțiunii de cenzură: când va fi 

depusă în Parlament 

Prim-vicepreședintele PSD, Sorin Grindeanu, a anunțat principalele teme ale 

moțiunii de cenzură pregătite de sociali-democrați împotriva guvernului condus de 

Florin Cîțu. 
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Moțiunea, care va fi gata pe 14 iunie, va fi supusă dezbaterii și se va încadra până 

la finalul sesiunii parlamentare. Sorin Grindeanu a expus trei dintre temele vizate 

de moțiunea PSD. 

Prima din ele este raportată la sărăcirea accelerată a poporului și modul în care 

actuala guvernare tot "încearcă să vândă blana ursului din pădure". 

O a doua temă este cea legată de PNRR, un plan al României "care nu este normal 

să fie ținut secret". Împrumutul la care va fi supusă țara nu trebuie să fie ținut 

departe de știința românilor, a afirmat Sorin Grindeanu. 

O a treia temă a moțiunii pregătite de social-democrați vizează în mod direct 

domeniul agriculturii. 

"Inclusiv vorbind de PNRR, s-au dus la Bruxelles cu niște planuri de irigații de pe 

vremea lui Ceaușescu. În acest domeniu, ca să dau doar un exemplu, preocuparea 

guvernelor - și Orban și Cîțu - a fost zero.", a mai declarat Grindeanu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Cea mai mică pensie în România, 100 de lei, cea mai mare pensie 79.000 de 

lei. O nouă lege a pensiilor bazată pe principiul contributivității va fi în 

Parlament până la finalul lui 2022 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, afirmă că în baza asumării calendarului din 

Planul Național de Redresare și Reziliență, o nouă lege reformatoare pentru 

sistemul de pensii va fi prezentată în Parlament până la finele anului viitor. 

„Prin PNRR ne-am asumat ca dupa trimiestrul al doilea al anului viitor, să 

prezentăm public proiectul de lege pentru pensii. Până la finalul lui 2022 mergem 

cu el în Parlament”, a comentat Turcan la Antena3. 

Aceasta a explicat că în acest moment se lucrează pe mai multe paliere, pe de-o 

parte pentru introducerea tuturor celor 5 milioane de dosare de pensii în sistem 

electronic și pe de altă parte pentru stabilirea unui echilibru între pensii. 
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„Datele se introduc manual în sistem electronic. Scopul este să avem o arhivă 

preponderent electronică pentru întreg sistemul de pensii și totodata ca orice 

persoană să-și poată accesa propriul dosar de pensie, chiar dinainte de a ieși din 

activitate, așa cum se întâmplă în orice stat civilizat”, a spus Turcan. 

Aceasta a mai adăugat că atâta timp cât nu funcționează principiul contributivității 

vor exista discrepanțe imense între pensii. 

Cea mai mică pensie în România este de 100 de lei, iar cea mai mare (din categoria 

pensiilor speciale) este de 79.0000 de lei. 

„Nu-i spun profesia sau numele celui care câștigă această pensie foarte mare, 

pentru că ne dorim să-i ținem aproape pe oameni, nu să-i antagonizăm unii 

impotriva celorlalți. (…) Este important să reducem inechitățile prin noua lege a 

pensiilor, să impunem principiul bazat pe contributivitate”, a spus Turcan. 

Pensiile mari vor fi plafonate, astfel încât cele sub 1500 de lei să poată fi majorate. 

În acest moment, există  2,7 milioane de pensionari care obțin sub pensia minimă, 

care este de 1500 de lei. 

Turcan a mai arătat că în 2021 se înregistrează un deficit semnificativ în bugetul de 

pensii. Mai precis, bugetul de pensii a fost fixat în 2021 la 87,47 de miliarde, mai 

mare cu 7,7 miliarde de lei față de bugetul prevăzut în 2020. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Ministrul Agriculturii prezintă miercuri măsurile de sprijin pentru investiţii 

din fonduri europene 

Ministrul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale,va Adrian Oros, susţine miercuri o 

conferinţă de presă referitoare la negocierile din cadrul celei mai recente reuniuni a 

Consiliului Agricultură şi Pescuit - AGRIFISH privind Politica Agricolă Comună 

2021-2027 . 
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De asemenea, şeful MADR va prezenta măsurile de sprijin pentru investiţii din 

fonduri europene, în valoare de 3,2 miliarde de euro, ce urmează să fie lansate 

pentru perioada de tranziţie 2021-2022. 

 

Conferinţa va avea loc la sediul ministerului, dar se va transmite live şi pe paginile 

de Facebook MADR şi Adrian Oros. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Iohannis participă la ședința online organizată de PPE despre viitorul 

Europei 

Preşedintele Klaus Iohannis va participa, miercuri, la o dezbatere în format online 

organizată de către Grupul Partidului Popular European (PPE) din Parlamentul 

European, sub titulatura „Să vorbim despre viitorul Europei”, a anunţat 

Administraţia Prezidenţială. 

„În cadrul evenimentului, preşedintele Klaus Iohannis va prezenta elemente legate 

de viziunea României cu privire la viitorul Uniunii Europene, subliniind faptul că 

ţara noastră va contribui activ la definirea priorităţilor şi identificarea de soluţii 

comune pentru a răspunde aşteptărilor cetăţenilor europeni”, se precizează într-un 

comunicat transmis AGERPRES. 

Sursa citată precizează că, alături de preşedintele României, la eveniment vor mai 

participa preşedintele grupului PPE din Parlamentul European, Manfred Weber şi 

europarlamentarul român Siegfried Mureşan. 

Potrivit Administraţiei Prezidenţiale, aceasta este cea de-a doua dezbatere dintr-o 

serie de acţiuni organizate de Grupul PPE, în contextul Conferinţei privind Viitorul 

Europei, la prima participând cancelarul german Angela Merkel. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Consilierii generali discută contractarea unui împrumut de 136 milioane lei, 

amenajarea Parcului Vitan și extinderea secției ATI nou-născuți de la ”Marie 

Curie”/ Alte proiecte de pe ordinea de zi 

Consilierii generali ai Capitalei se întrunesc în şedinţă miercuri de la ora 11.00, pe 

ordinea de zi figurând proiecte în vederea amenajării Parcului Vitan, a extinderii 

Secţiei de terapie intensivă nou născuţi de la Spitalul „Marie Curie” şi a 

contractării unui împrumut de 135 milioane de lei. 

Consilierii municipali vor dezbate următoarele propuneri: 

* Terenul din Calea Vitan nr. 154-158 ar urma să treacă din administrarea 

Consiliului Local Sector 3 în cea a Administraţiei Lacuri, Parcuri şi Agrement 

Bucureşti (ALPAB) în vederea amenajării unui parc. Potrivit raportului de 

specialitate, imobilul din Calea Vitan este folosit în prezent de Societatea 

Administrarea Domeniului Public Bucureşti SA, la care acţionar majoritar este CL 

Sector 3. Este vorba despre un teren cu o suprafaţă de 41.910 mp şi un număr de 27 

de construcţii. Imobilul este inclus prin Planul Urbanistic General în unitatea 

teritorială de referinţă V1a: parcuri, grădini, scuaruri şi fâşii plantate publice. 

* Aprobarea supraetajării şi extinderii unui corp de clădire din Spitalul Clinic de 

Urgenţă pentru Copii „M. S. Curie”, în scopul măririi capacităţii Secţiei de terapie 

intensivă nou născuţi. În raportul de specialitate este invocată o adresă prin care 

Spitalul „Marie Curie” informează că secţia respectivă a devenit „total 

neîncăpătoare, având cereri pentru internări nu numai din Bucureşti şi din sudul 

ţării, ci şi din toate zonele ţării”. În acest sens, spitalul propune mărirea capacităţii 

secţiei prin executarea de lucrări de modernizare, extindere şi supraetajare a 

corpului C4 astfel încât minim 200 de cazuri de nou născuţi cu malformaţii şi 

afecţiuni severe să poată fi trataţi anual. 

*Un buget total de 1,4 milioane lei este prevăzut pentru finanţarea unor proiecte 

destinate protecţiei mediului înconjurător şi animalelor. Măsura este destinată 

persoanelor fizice sau juridice fără scop patrimonial – asociaţii şi fundaţii, 

constituite conform legii. Finanţarea se va face în baza unui contract de finanţare 

nerambursabilă, încheiat între Municipiul Bucureşti şi beneficiar, în urma aplicării 

procedurii de evaluare şi selecţie a proiectelor. 
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* Contractarea şi/sau garantarea unor finanţări rambursabile interne/externe în 

valoare totală de până la 135,9 milioane lei, cu o perioadă de maturitate de până la 

10 ani. Împrumutul va fi contractat în vederea: realizării unor investiţii publice de 

interes local (100 de milioane de lei) şi a refinanţării datoriei publice locale 

provenită din ratele de capital scadente în semestrul II 2021, aferente finanţărilor 

rambursabile contractate direct de Municipiul Bucureşti. Investiţiile publice vizate 

sunt: Penetraţie Prelungirea Ghencea-Domneşti şi Supralărgire Bd. Ghencea (35 de 

milioane de lei), Pasaj Doamna Ghica (35 de milioane de lei), reabilitarea 

sistemului de termoficare al Municipiului Bucureşti – şapte obiective însumând o 

lungime de traseu de 31,621 km (30 de milioane de lei). 

* Contractele încheiate de către Primăria Capitalei şi de instituţiile subordonate 

Municipalităţii ar urma să fie publicate pe paginile web proprii. Mai exact, în 

termen de 60 de zile de la aprobarea hotărârii, PMB şi instituţiile subordonate 

CGMB vor publica pe paginile proprii, într-o secţiune dedicată, accesibilă prin 

legătură directă cu prima pagină, toate contractele încheiate în anul 2021. În 

termen de şase luni, PMB şi instituţiile subordonate CGMB vor publica toate 

contractele încheiate în perioada 2018-2020. De la data adoptării hotărârii, PMB şi 

instituţiile menţionate vor publica fiecare contract pe paginile web proprii în 

termen de zece zile de la semnarea acestuia. 

* Trecerile de pietoni nesemaforizate situate la o distanţă mai mică de 300 de metri 

de unităţile de învăţământ ar urma să fie supraînălţate, în situaţiile în care unde nu 

se afectează circulaţia mijloacelor de transport în comun. Trecerile de pietoni 

respective vor fi stabilite de către administratorii drumurilor, sub coordonarea 

Administraţiei Străzilor, cu avizul Comisiei Tehnice de Circulaţie a Municipiului 

Bucureşti. 

* O parte din Bulevardul Vasile Milea, de la intersecţia cu Splaiul Independenţei 

până la intersecţia cu Bulevardul Iuliu Maniu, ar urma să poarte numele de 

Bulevardul Doina Cornea. De asemenea, de la intersecţia cu Bulevardul Iuliu 

Maniu până la intersecţia cu Bulevardul Drumul Taberei, ar urma să poarte numele 

de Bulevardul general Paul Teodorescu. 

* Denumirea de Piaţa Ion Raţiu ar urma să fie atribuită spaţiului public situat la 

intersecţia străzilor Ion Brezoianu cu strada George Vraca şi cu strada Matei Millo. 
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* Avizarea teraselor va fi interzisă în dreptul clădirilor cu faţade degradate, pentru 

care proprietarii nu au asigurat „efectuarea lucrărilor de reparaţii curente, 

întreţinere, consolidare şi, după caz, reabilitarea energetică a anvelopei şi/sau 

acoperişului, în condiţiile legii”. Iniţiativa prevede modificarea HCGMB 114/2016 

privind Regulamentul de organizare şi funcţionare a teraselor în zonele protejate şi 

în perimetrul Centrului Istoric Bucureşti. În prezent, avizarea teraselor este 

interzisă doar în dreptul clădirilor „cu faţade semnificativ degradate, cu pericol de 

prăbuşire a elementelor decorative, tencuieli”. 

* Autorizaţiile pentru autovehicule destinate transportului de mărfuri şi utilajelor 

cu masa totală maximă autorizată mai mare de cinci tone se vor putea elibera şi în 

regim electronic tip vinietă. În baza proiectului, autorizaţiile tip vinietă se vor 

prezenta la control însoţite de certificatul de înmatriculare al autovehiculului. 

* Echipamente pentru exerciţii fizice, tip calisthenics, vor fi amplasate în spaţiile 

verzi aflate în proprietatea Municipiului Bucureşti şi administrate de Administraţia 

Lacuri, Parcuri şi Agrement Bucureşti (ALPAB). Cheltuielile ocazionate de 

amplasarea echipamentelor se vor cuprinde în bugetul de venituri şi cheltuieli al 

ALPAB. Spaţiile în care vor fi amplasate echipamentele vor îndeplini cerinţele de 

securitate, eficienţă şi fiabilitate şi vor fi identificate de către ALPAB, sub rezerva 

obţinerii tuturor avizelor şi autorizaţiilor necesare. Potrivit raportului de 

specialitate, exerciţiile de calisthenics sunt potrivite pentru orice grupă de vârstă, 

pentru persoane sănătoase, în recuperare sau cu diferite afecţiuni, deoarece ele 

solicită toţi muşchii corpului. Echipamentul pentru exerciţii de tip calisthenic poate 

fi o simplă bară, similară celor pe care se bat covoarele, sau o instalaţie de bare mai 

complexe, fără a necesita întreţinere sau schimbare. 

* Bogdan Pascu va prelua funcţia de administrator special al Companiei 

Municipale Eco Igienizare, iar Florian Adrian Diciu va deţine funcţia de 

administrator special al Companiei Municipale Străzi, Poduri şi Pasaje Bucureşti 

SA. 

* Prelungirea valabilităţii pe o perioadă de 60 de zile pentru patru amplasamente ce 

fac obiectul unui contract de asociere încheiat între Municipiul Bucureşti şi 

Premier Restaurants România SRL (fost McDonald’s România SRL).  
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În termen de 60 de zile de la data intrării în vigoare a acestei hotărâri, primarul 

general va prezenta CGMB un proiect de act adiţional negociat şi agreat de către 

asociat ce va avea la bază rapoartele de evaluare ce urmează să se întocmi de către 

expertul evaluator acreditat ANEVAR. Cele patru restaurante se află pe: Şos 

Olteniţei-Calea Piscului, Şos Mihai Bravu-Bd. Camil Ressu, Bd Basarabiei-Şos 

Morarilor, Şos. Colentina nr. 79. 

* Urmează de asemenea să fie stabilit viceprimarul care va exercita primul calitatea 

de înlocuitor de drept al edilului general, Nicuşor Dan. În referatul de aprobare 

sunt invocate prevederile OUG 57/2019 privind Codul Administrativ, conform 

cărora: viceprimarul este subordonat primarului şi, în situaţiile prevăzute de lege, 

înlocuitorul de drept al acestuia, situaţie în care exercită, în numele primarului, 

atribuţiile ce îi revin acestuia. Totodată, consiliul local trebuie să desemneze, prin 

hotărâre, care dintre cei doi viceprimari exercită primul calitatea de înlocuitor de 

drept al primarului. Calitatea de prim înlocuitor de drept al primarului va fi 

exercitată de către un viceprimar timp de şase luni. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 EXCLUSIV Curtea de Conturi și-a trimis auditorii la Ministerul Educației, 

pentru a verifica decuplarea universităților de cercetare și schimbarea 

standardelor minimale pentru profesori. Curtea anunță că a emis în 2019 

recomandările inspectate astăzi, după un raport acceptat fără „obiecțiuni” de 

Ecaterina Andronescu și Nicolae Hurduc 

Curtea de Conturi anunță că o echipă de auditori ai instituției derulează în prezent 

o acțiune de „follow-up” la Ministerul Educației, prin care verifică modul „de 

ducere la îndeplinire a recomandărilor transmise prin scrisoare” în 2019, 

precizează instituția într-un răspuns la solicitarea Edupedu.ro. Concret, Curtea de 

Conturi a recomandat Ministerului Educației, în 2019, să transforme universitățile 

în instituții aproape exclusiv de predare, printr-o decuplare brutală a acestora de 

activitatea de cercetare, iar acum verifică îndeplinirea solicitărilor extrem de 

specifice emise în urmă cu 2 ani.  
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Modul de elaborare a recomandărilor: inclusiv sondaj printre profesori, în care 

acestora li s-a cerut să numească dificultățile întâmpinate în dezvoltarea carierei și 

să-și spună părerea despre standardele CNATDCU pe care trebuie să le 

îndeplinească. 

Printre solicitările trimise sub formă de “recomandări” Ministerului Educației de 

Curtea de Conturi în timpul mandatului deținut de Ecaterina Andronescu s-a 

numărat inclusiv modificarea standardelor minimale verificate de forul de experți 

în educație CNATDCU, astfel încât profesorii și conducătorii de doctorat să fie 

punctați cu prioritate pentru activitatea de predare, pentru evoluția în carieră, și nu 

atât pentru cercetare. Scopul? Îmbunătățirea performanței „prin diminuarea 

costurilor și sporirea eficienței utilizării resurselor”, spune Curtea de Conturi. 

Curtea de Conturi precizează, într-un răspuns la solicitarea Edupedu.ro, că a emis 

recomandările în 2019 „după ce raportul de audit în baza căruia au fost formulate 

recomandările a făcut obiectul unei ședințe de conciliere cu reprezentanții 

Ministerului Educației Naționale și ai Ministerului Cercetării și Inovării. Precizăm 

că entitatea auditată nu a formulat obiecțiuni la aspectele reținute prin raport, astfel 

că scrisoarea cu recomandări a fost elaborată și transmisă potrivit metodologiei în 

vigoare.” Ministerul Educației era condus în mai 2019 de Ecaterina Andronescu, 

iar Ministerul Cercetării de Nicolae Hurduc. 

Edupedu.ro a publicat în exclusivitate, în urmă cu o săptămână, Scrisoarea cu 

recomandări trimise de Curtea de Conturi în 2019 de Curtea de Conturi și 

verificate acum la Ministerul Educației. Potrivit surselor Edupedu.ro, parte dintre 

solicitările Curții avantajează politehnicele și universitățile de studii economice. 

„Recomandarea referitoare la revizuirea de către CNATDCU a standardelor 

minimale naționale de ocupare nu a indicat diminuarea sau majorarea nivelului 

acestora, ci reconsiderarea echilibrului dintre cele două componente, respectiv 

cercetare și educație”, susține Curtea de Conturi a României, în răspunsul trimis 

către Edupedu.ro la solicitarea redacției de a explica cine sunt experții în educație 

și cercetare care au realizat recomandările extrem de specifice emise de Curtea de 

Conturi. Auditarea Curții a avut loc, în cea mai mare parte, în mandatul de ministru 

al Educației deținut de Ecaterina Andronescu, iar „experții care au formulat 

https://www.edupedu.ro/exclusiv-curtea-de-conturi-a-cerut-ministerului-educatiei-decuplarea-brutala-a-universitatilor-de-activitatea-de-cercetare-sa-reduca-standardele-minimale-pentru-profesorii-universitari-sa-finanteze/
https://www.edupedu.ro/exclusiv-curtea-de-conturi-a-cerut-ministerului-educatiei-decuplarea-brutala-a-universitatilor-de-activitatea-de-cercetare-sa-reduca-standardele-minimale-pentru-profesorii-universitari-sa-finanteze/
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recomandările sunt auditorii publici externi din cadrul Departamentului IX”, spune 

Curtea de Conturi. 

Pentru realizarea auditului în urma căruia Curtea de Conturi a cerut Ministerului 

Educației decuplarea brutală a universităților de activitatea de cercetare, reducerea 

standardelor minimale pentru profesori, precum și finanțarea excelenței în funcție 

de activitatea didactică, instituția spune în răspunsul trimis Edupedu.ro că a trimis 

3 chestionare către universități. În două dintre cele 3 chestionare, Curtea de 

Conturi le-a cerut angajaților din universități să-și spună părerea cu privire la 

condițiile pe care trebuie să le îndeplinească pentru a urca în grad didactic. 

Concret, un chestionar a solicitat „aprecieri asupra standardelor minimale elaborate 

de CNATDCU”, iar altul să spună „dificultățile cu care acestea se confruntă în 

dezvoltarea carierei didactice și în desfășurarea activității de cercetare științifică 

universitară”. 

Auditul a început în septembrie 2018, când se încheia mandatul de ministru al 

educației deținut de Valentin Popa, apoi a continuat și s-a finalizat în aprilie 2019, 

pe când ministru era Ecaterina Andronescu. 

Pentru realizarea auditului, Curtea de Conturi a trimis trei chestionare către 

universități: 

1. Unul în care au fost cerute informații cu privire la strategiile de cercetare, 

dezvoltare și inovare, la baza materială deținută de universități pentru 

cercetare, resursele financiare și umane implicate în activitatea de cercetare, 

rezultatele activității de cercetare și valorificarea acestora. 

2. Al doilea prin care au fost solicitate informații referitoare la metodologiile 

universităților de stabilire a normei universitare, metodologiile proprii de 

evaluare a personalului didactic și de cercetare din universitate, aprecieri 

asupra standardelor minimale elaborate de CNATDCU, informații privind 

personalul didactic și de cercetare implicat în derularea proiectelor de 

cercetare câștigate ca urmare a participării la competiții organizate de către 

diverse entități finanțatoare (inclusiv cele încheiate cu mediul privat); 
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3. Al treilea chestionar, trimis online, adresat cadrelor didactice universitare 

pentru a identifica „dificultățile cu care acestea se confruntă în dezvoltarea 

carierei didactice și în desfășurarea activității de cercetare științifică 

universitară”. 

„În plus, pe durata de execuție a auditului s-au organizat două întâlniri de lucru la 

care au participat reprezentanții Curții de Conturi și rectorii universităților care au 

dorit să dea curs invitației noastre”, precizează Curtea. 

Explicațiile Curții de Conturi, la solicitarea Edupedu.ro: 

„Acțiunea având ca temă „Auditul performanței administrării bazei didactice de 

studiu și cercetare, deținută de instituțiile de învățământ superior” s-a desfășurat, în 

perioada 03.09.2018 – 18.04.2019, la Ministerul Educației Naționale (denumirea 

actuală Ministerul Educației) și la Ministerul Cercetării și Inovării (denumirea 

actuală Ministerul Cercetării, Inovării și Digitalizării). (…) 

Documentarea acțiunii a fost realizată de către structurile teritoriale ale Curții de 

Conturi a României (camere de conturi) la universitățile de stat. Ulterior, echipa de 

audit desemnată la nivelul structurii centrale a Curții de Conturi a identificat și a 

evaluat riscurile și impactul potențial al acestora, a formulat obiectivele specifice și 

întrebările la care trebuie să răspundă auditul, stabilind, totodată, criteriile de audit 

și metodologia adecvată, în scopul planificării acțiunii. 

În etapa de execuție a auditului, echipa de audit a utilizat procedurile de audit 

necesare obținerii probelor de audit relevante pentru a susține constatările și a 

formula concluzii și recomandări. În cazul acestei acțiuni s-au utilizat observarea 

directă, examinarea documentelor, rezumatele, interviurile și chestionarele. (…) 

Interviurile au fost realizate atât cu personal de specialitate din cadrul Ministerului 

Educației Naționale, cât și cu rectorii universităților din București. 

Chestionarele și machetele au reprezentat însă principala procedură de audit 

utilizată în prezentul audit al performanței pentru obținerea probelor de audit”. 
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La întrebarea Edupedu.ro „Cine sunt experții în educație și cercetare care au 

realizat recomandările extrem de specifice emise de Curtea de Conturi, unele care 

se referă chiar la modificarea standardelor minimale stabilite de oamenii de știință 

din CNATDCU?”, Curtea de Conturi a răspuns următoarele: 

„Cu privire la întrebarea nr. 1 vă informăm că experții care au formulat 

recomandările sunt auditorii publici externi din cadrul Departamentului IX, 

structură desemnată la nivelul Curții de Conturi pentru a verifica domeniul 

Educație și Cercetare. Potrivit art. 1 alin. (3) din Legea nr. 94/1992, instituția 

noastră își desfășoară activitatea în mod autonom, în baza dispozițiilor prevăzute în 

Constituție și în această lege. Misiunea de audit al performanței a fost efectuată în 

conformitate cu standardele proprii de audit ale Curții de Conturi, elaborate pe 

baza standardelor internaționale de audit INTOSAI (Organizația Internațională a 

Instituțiilor Supreme de Audit) (…)”. 

Tot la această întrebare, Curtea de Conturi precizează că „Recomandarea 

referitoare la revizuirea de către CNATDCU a standardelor minimale naționale de 

ocupare nu a indicat diminuarea sau majorarea nivelului acestora, ci reconsiderarea 

echilibrului dintre cele două componente, respectiv cercetare și educație”. 

Întrebarea numărul 2 trimisă Curții de Conturi de Edupedu.ro este: 2. Mențineți în 

actualitate și deci ca cerință pentru Ministerul Educației acest document realizat în 

2019 și care favorizează finanțarea în funcție de activitatea didactică și nu de 

cercetare, în condițiile în care contextul pandemiei a arătat forța la nivel global a 

marilor universități care fac cercetare fundamentală? 

Răspunsul Curții de Conturi: „Vă informăm că valorificarea aspectelor consemnate 

în raportul de audit se face, potrivit pct. 432 din RODAS, prin emiterea unei 

scrisori de recomandări în vederea îmbunătățirii performanței prin diminuarea 

costurilor și sporirea eficienței utilizării resurselor și îndeplinirii obiectivelor 

propuse la nivelul programului/proiectului/procesului/activității sau entității 

auditate. Recomandările formulate nu au indicat finanțarea favorizantă a unui 

domeniu în detrimentul celuilalt, astfel cum ați menționat în adresa transmisă 

instituției noastre.  
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Procedura de urmărire a modului de ducere la îndeplinire a recomandărilor 

transmise prin scrisoare și de evaluare a impactului avut de aceste recomandări 

asupra proiectului/programului/ procesului auditat se face prin acțiuni de follow-

up. În prezent, se derulează o astfel de acțiune la nivelul Ministerului Educației de 

către o echipă de auditori publici externi din cadrul structurii centrale a Curții de 

Conturi a României”. 

Întrebarea numărul 3 trimisă Curții de Conturi de Edupedu.ro este: „Scrisoarea cu 

recomandări nr. 40.488/20.05.2019 a fost acceptată de Ministerul Educației, în 

2019? Dacă da, cine a semnat că este de acord cu aceste recomandări?” 

Răspunsul Curții de Conturi: „Scrisoarea cu recomandări nr. 40.488/20.05.2019 s-a 

transmis, potrivit metodologiei de audit, după ce raportul de audit în baza căruia au 

fost formulate recomandările a făcut obiectul unei ședințe de conciliere cu 

reprezentanții Ministerului Educației Naționale și ai Ministerului Cercetării și 

Inovării. Precizăm că entitatea auditată nu a formulat obiecțiuni la aspectele 

reținute prin raport, astfel că scrisoarea cu recomandări a fost elaborată și transmisă 

potrivit metodologiei în vigoare.” 

DOCUMENT Răspunsul integral al Curții de Conturi a României, la întrebările 

trimise de Edupedu.ro 

Edupedu.ro a trimis, pe 26 mai 2021, următoarele întrebări către Curtea de Conturi 

a României: 

1. Cine sunt experții în educație și cercetare care au realizat recomandările 

extrem de specifice emise de Curtea de Conturi, unele care se referă chiar la 

modificarea standardelor minimale stabilite de oamenii de știință din 

CNATDCU? 

2. Mențineți în actualitate și deci ca cerință pentru Ministerul Educației acest 

document realizat în 2019 și care favorizează finanțarea în funcție de 

activitatea didactică și nu de cercetare, în condițiile în care contextul 

pandemiei a arătat forța la nivel global a marilor universități care fac 

cercetare fundamentală? 
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3. Scrisoarea cu recomandări nr. 40.488/20.05.2019 a fost acceptată de 

Ministerul Educației, în 2019? Dacă da, cine a semnat că este de acord cu 

aceste recomandări? 

4. Vă rugăm să ne puneți la dispoziție auditul care a stat la baza acestor 

recomandări. 

DOCUMENT Răspunsul integral al Curții de Conturi, la solicitarea Edupedu.ro: 

Foto: Edupedu.roFoto: Edupedu.roFoto: Edupedu.roFoto: Edupedu.ro 

DOCUMENT Descarcă de mai jos Raportul de audit al performanței administrării 

bazei didactice de studiu si cercetare, deținută de instituțiile de învățământ 

superior, raport care a stat la baza recomandărilor verificate astăzi de Curtea de 

Conturi la Ministerul Educației: 

Raportul de audit al performanței administrării bazei didactice de studiu si 

cercetare, deținută de instituţiile de învăţământ superior – Curtea de 

ConturiDownload 

Informații de background 

Curtea de Conturi a trimis în 2019 o serie de recomandări la Ministerul Educației, 

iar acum verifică îndeplinirea solicitărilor. Concret, Curtea de Conturi a cerut, într-

un Audit al „performanței administrării bazei didactice de studiu si cercetare, 

deținută de instituțiile de învățământ superior”, modificarea standardelor minimale 

pe care profesorii și conducătorii de doctorat din universități trebuie să le 

îndeplinească, prin punctarea cu prioritate a activității de predare, ceea ce 

reprezintă o scădere a standardelor potrivit cercetătorilor contactați de Edupedu.ro. 

Cum sună, concret, paragraful din recomandarea Curții de Conturi care prevede 

modificarea standardelor minimale: „MEN se va asigura de reconsiderarea 

echilibrului dintre componenta de cercetare și componenta didactică a activității 

personalului didactic universitar, prin revizuirea de către CNATDCU a 

standardelor minimale naționale de ocupare în sensul cuprinderii unor indicatori 

minimali care să evalueze cu prioritate activitatea didactică”. 

 

https://cdn.edupedu.ro/wp-content/uploads/2021/05/ME-audit-anonimizat.pdf
https://cdn.edupedu.ro/wp-content/uploads/2021/05/ME-audit-anonimizat.pdf
https://cdn.edupedu.ro/wp-content/uploads/2021/05/ME-audit-anonimizat.pdf
https://cdn.edupedu.ro/wp-content/uploads/2021/05/ME-audit-anonimizat.pdf
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O altă recomandare verificată acum de Curtea de Conturi, potrivit surselor 

Edupedu.ro, se referă la proprietatea bazelor didactice și de cercetare din 

universități. Instituția a recomandat „efectuarea demersurilor necesare pentru 

reglementări clare și în concordanță cu legislația națională în domeniu, care să 

ofere posibilitatea MEN de a acționa în interesul Statului Român și universităților, 

în sensul delimitării proprietății private a acestora de proprietatea publică/privată a 

statului, în funcție de efortul financiar depus și interesele fiecărei părți”. Concret, 

dacă o universitate a ridicat o clădire folosind 50% fonduri din bugetul de stat și 

50% fonduri proprii, Curtea de Conturi cere ca tipul de proprietate să fie împărțit 

clar stat-privat. O inițiativă care face universitățile vulnerabile în fața oricărui 

control și care introduce, de fapt, arbitrariul: rezultatele unei viitoare analize pot 

sancționa sau lăuda, în funcție de cine ce anume controlează. 

(Sursa: edupedu.ro) 

 

 Statul cere 90% din profit și de la Transelectrica, după Transgaz 

Secretariatul General al Guvernului a solicitat companiei naționale de transport al 

energiei electrice Transelectrica să distribuie 90% din profit drept dividende la 

bugetul de stat. Statul a făcut aceeași solicitare și către Transgaz, săptămâna 

trecută, în contextul în care România are de finanțat un deficit bugetar de circa 7% 

în acest an. 

„Compania Națională de Transport al Energiei Electrice Transelectrica SA 

informează publicul investitor cu privire la faptul că în data de 28-05-2021 a 

înregistrat adresa acționarului majoritar (reprezentat legal prin Secretariatul 

General al Guvernului), având ca subiect Memorandumul cu tema: Mandatarea 

reprezentanților statului în Adunarea Generală a Acționarilor/Consiliul de 

Administrație, după caz, la societățile naționale, companiile naționale și societățile 

cu capital integral sau majoritar de stat, precum și la regiile autonome, în vederea 

luării măsurilor ce se impun pentru repartizarea unei cote de minim 90% din 

profitul net realizat al anului 2020 sub formă de dividende/vărsăminte la bugetul de 

stat, în vederea ducerii la îndeplinire a prevederilor acestuia”, arată un comunicat al 

Transelectrica publicat pe Bursa de Valori București. 

https://economedia.ro/statul-vrea-sa-ia-90-din-profitul-transgaz-ca-dividende-la-buget.html#.YLYcI6gzZPZ
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În data de 22 iunie, acționarii Transelectrica se vor întâlni pentru aprobarea 

situațiilor financiare și distribuirea de dividende. 

Asta după ce în luna aprilie statul român, prin Secretariarul General al Guvernului, 

a votat împotriva aprobării situaţiilor financiare separate ale Transelectrica pentru 

exerciţiul financiar al anului 2020, și împotriva aprobării situaţiilor financiare 

consolidate. 

Compania națională Transelectrica a raportat un profit contabil rămas după 

deducerea impozitului pe profit de 139 milioane de lei în 2020, în urcare cu 18,3% 

față de 2019. 

Săptămâna trecută și transportatorul naţional de gaze Transgaz a anunțat că SGG 

solicită companiei să repartizeze o cotă de minim 90% din profitul net realizat în 

anul 2020 sub formă de dividende/vărsăminte la bugetul de stat. 

Statul încearcă și în acest să atragă cât mai mulți bani de la companiile de stat, o 

practică des întâlnită în trecut, mai ales în contextul în care România a construit 

bugetul din acest an pe baza unui deficit de circa 7%. Orice ban în plus este util, în 

această situație. 

Premierul Florin Cîțu a încercat să explice decizia Guvernului de a cere 

companiilor de stat și regiilor autonome repartizarea unei cote de minimum 90% 

din profitul net realizat al anului 2020, sub formă de dividende/vărsăminte la 

bugetul de stat, prin faptul că o parte consistentă din profituri erau alocate „pentru 

bonusurile managerilor, excursii și team-buildinguri în destinații exotice”. El spune 

că acum, odată cu aprobarea bugetului de stat, acele dividende merg către finanțele 

țării. 

„Banii companiilor de stat pentru investiții rămân. M-am uitat la banii de investiții 

în aceste companii de stat și mulți dintre acești bani rămân acolo. Ceea ce nu 

rămâne acolo, ceea ce se întâmplă cu acești bani, dividende de fiecare dată se duc 

în bonusuri pentru manageri, în excursii, în team-buildinguri prin America Latină 

și așa mai departe…la mai multe companii de stat. Nu afectează planurile de 

investiții ale acestor companii. Afectează acele bonusuri nemeritate de foarte multe 

ori sau excursii și team-buildinguri pe care le făceau prin tot felul de țări exotice.  
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M-am uitat la planurile de investiții și anul trecut și mi-au spus același lucru, că vor 

face investiții cu aceiași bani, și n-au făcut. Este o poveste care funcționează ani de 

zile. Este o poveste a managerilor din companii. De aceea este nevoie de reformă”, 

a spus Cîțu, la Digi 24. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

 Stelian Ion: Succesul Parchetului European depinde de strânsa colaborare 

cu autoritățile naționale competente / Ministerul Justiției organizează o nouă 

selecție pentru desemnarea procurorilor delegați 

Ministrul Justiției, Stelian Ion, a declarat, marți, că va spirjini activitatea 

Parchetului European, care a devenit funcțional de astăzi, și că succesul EPPO 

depinde de „strânsa colaborare” cu autoritățile naționale competente. Ministerul 

Justiției a lansat recent a doua selecție pentru desemnarea procurorilor români 

delegați la Parchetul European și care își vor desfășoara activitatea în București, 

Timișoara, Cluj-Napoca și Iași. 

 „Este un moment istoric pentru Uniunea Europeană și pentru România, ca 

stat membru participant la cooperarea consolidată de instituire a Parchetului 

European. Așteptările cetățenilor europeni de la noua structură europeană 

sunt mari. (….) Voi continua să sprijin activitatea Parchetului European, 

conștient fiind că succesul acestuia depinde de strânsa și eficienta colaborare 

a acesteia cu autoritățile naționale competente, bazată pe încredere 

reciprocă”, a declarat Stelian Ion, potrivit unui comunicat de presă al 

Ministerului Justiției, 

Ministerul Justiției precizează că de astăzi, 1 iunie, EPPO va putea investiga, în 

România și în celelalte state membre participante, infracțiuni care aduc atingere 

intereselor financiare ale Uniunii, sprijinit de autoritățile naționale competente. 

„România s-a numărat, de altfel, printre statele membre inițiatoare ale acestei 

forme de cooperare consolidată în 2017 şi, în cadrul discuțiilor ulterioare de la 

nivelul UE, pledând constant pentru operaționalizarea cât mai rapidă a noului 

organ jurisdicțional al Uniunii, cu asigurarea de resurse corespunzătoare și 
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dezvoltarea unei colaborări strânse cu autoritățile naționale”, precizează sursa 

citată. 

România a nominalizat până acum 6 procurori europeni, numiți deja de Colegiul 

Parchetului European. 

O nouă procedură de selecție pentru ocuparea celorlalte posturi de procurori 

europeni delegați a fost demarată la 26 mai. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 Octavian Berceanu: Rata condamnărilor pe infracțiuni de mediu este sub 

1%. E ca și cum ai sponsoriza infracționalitatea 

Șeful Gărzii de Mediu, Octavian Berceanu, spune că rata condamnărilor pentru 

infracțiuni de mediu în România este sub 1%. Invitat la Jurnalul de Seară de la 

Digi24, Berceanu a vorbit despre cazul de la Urlați, acolo unde au fost descoperiți 

munți de gunoaie aruncate într-o vale.  

 „Un primar trebuie să fie, în primul rând, un manager. Dacă nu este capabil, 

indiferent de votul cetățenilor, trebuie să învețe să fie capabil. Dacă vrea să rămână 

pe funcție, așa mi se pare corect. Nu a venit să ne păcălească, oricare ar fi acest 

primar, de la primarul capitalei la primarul vreunui sătuc, nu a venit să ne 

păcălească ci să ne facă viața mai ușoară. 

Un primar plătește acum 500 de lei amendă (n. red. - pentru infracțiuni de mediu). 

Cred că mai trebuie adăugat un zero sau chiar două, în funcție de gravitatea faptei. 

Dar mai este o problemă - odată ce faci o plângere penală și nu se întâmplă nimic, 

iar rata condamnărilor pe infracțiuni de mediu este sub 1%, despre ce vorbim? Este 

ca și cum ai sponsoriza infracționalitatea de mediu în România. Trebuie să dai 

șpagă ca să ajungi să fii condamnat pe o infracțiune de mediu în România, altfel nu 

ai cum. 

O amendă de 50.000 de lei pentru un primar care strânge gunoaie și le astupă cu 

pământ ar fi adecvată, este o amendă la nivel european, mi se pare corectă. 

Prejudiciul este același și pentru un om din România și pentru un om din 

http://www.just.ro/anunt-privind-declansarea-procedurii-de-selectie-a-candidatilor-pentru-functia-de-procuror-european-delegat-in-romania/
http://www.just.ro/anunt-privind-declansarea-procedurii-de-selectie-a-candidatilor-pentru-functia-de-procuror-european-delegat-in-romania/
https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/tone-de-gunoaie-aruncate-ilegal-in-judetul-prahova-seful-garzii-de-mediu-un-consilier-local-a-dat-comanda-sa-fie-transportate-deseuri-1545609
https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/tone-de-gunoaie-aruncate-ilegal-in-judetul-prahova-seful-garzii-de-mediu-un-consilier-local-a-dat-comanda-sa-fie-transportate-deseuri-1545609
https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/seful-garzii-de-mediu-despre-bombele-ecologice-din-prahova-este-noaptea-mintii-autoritatile-nu-fac-nimic-chiar-daca-noi-dam-amenzi-1548725
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Germania, doar că în Germania te și privează de libertate pentru astfel de fapte. 

Acolo ajungi în pușcărie. Ar trebui să se întâmple și la noi la fel, categoric. 

Odată ce ai deversat niște zeci, sute de camioane de deșeuri și ai pus pământ peste 

ele, acolo or să zacă niște ani de zile și vor distruge pânza freatică, distrug 

vegetația, ne distrug sănătatea, de fapt – nu poți să mai folosești o fântână în zona 

respectivă, trebuie să te muți dacă deja locuiești acolo. Ce să faci în localitatea 

respectivă, de unde să îți tragi apă? Nu poți să mai ai apă potabilă, e clar”, a spus 

Octavian Berceanu, comisarul șef al Gărzii Naționale de Mediu. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Toţi indicii bursieri de la Bucureşti sunt pe plus în primele cinci luni din 

2021. Capitalizare de 192 mld. lei. Valoarea de piaţă a companiilor listate a 

urcat cu aproape 40 mld. lei de la începutul anului 

Prin prisma indicelui principal BET, cel care reflectă dinamica celor mai 

tranzacţionate 17 acţiuni, Bursa de la Bucureşti a încheiat primele cinci luni din 

2021 cu un nivel al indicelui principal BET de 11.431 puncte, în creştere cu 16,6% 

faţă de începutul acestui an. 

De altfel, toţi cei opt indici de la Bucureşti sunt pe plus de la începutul anului, cu 

creşteri de la 12,5% pentru indicele BET-FI, al SIF-urilor şi Fondul Proprietatea, la 

19% pentru BET-NG, indicele companiilor din energie. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Statul român prin Agenţia Naţională de Administrare a Bunurilor 

Indisponibilizate – ANABI a vândut 0,6 bitcoin într-o licitaţie publică. 

Ethereum, a doua criptomonedă ca şi valoare pe piaţă, nu a stârnit niciun 

interes 

Angenţia Naţională de Administrare a Bunurilor Indisponibilizate – ANABI a 

organizat, acum câteva luni, două licitaţii publice pentru vânzarea de criptomonede 

– Bitcoin şi Ethereum. 
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ANABI a intrat în posesia acestor criptomonede după ce Parchetul de pe lângă 

Ploieşti a dispus o măsură de valorificare a acestor bunuri indisponibilizare în 

cadrul unui proces de înşelăciune. 

Conform site-ului ANABI, pentru cei 0,62568 bitcoin s-a primit o ofertă de 30.535 

de lei, această fiind singura ofertă. Pentru cei 0,97 ethereum nu s-a primit nicio 

ofertă la preţul de pornire de 1670 de lei. 

Această licitaţie pentru vânzarea unor criptomonede în cadrul unui proces de 

valorificare a unor bunuri este o premieră pentru România. 

Un bitcoin se tranzacţionează, în momentul redactării ştiri, la 36.253 de dolari, iar 

un ethereum este 2.571 de dolari. 

Bitcoin a crescut faţă de acum un an de 7 ori, dar spre deosebire de acum două luni 

a scăzut la jumătate. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Marea relaxare. Sunt permise mai multe activități la care participă un 

număr mare de oameni. La plajă distanța obligatorie este de doi metri 

Astăzi au intrat în vigoare o serie de măsuri de relaxare, printre care se numără: 

activităţi culturale, artistice şi de divertisment organizate în spaţii deschise cu 

participarea a cel mult 1.000 de persoane, redeschiderea piscinelor şi a locurilor de 

joacă din spaţii închise. 

Cu tot mai puţine cazuri de îmbolnăvire, însă cu o campanie de vaccinare care a 

pierdut mult din viteză de astăzi sunt permise mai multe activităţi la care participă 

un număr mare de oameni. 

S-au deschis piscinele și sunt reguli noi şi în ceea ce priveşte petrecerile private. 

ncepând de marţi, activităţile culturale, artistice şi de divertisment pot fi organizate 

şi se pot desfăşura în spaţii deschise cu participarea a cel mult 1.000 de persoane, 

în condiţiile asigurării unei suprafeţe minime de 2 mp pentru fiecare persoană, cu 

obligativitatea purtării măştii de protecţie şi doar dacă incidenţa cumulată la 14 zile 

a cazurilor din judeţ/localitate este mai mică sau egală cu 3/1.000 de locuitori. 
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Participarea la aceste activităţi este permisă doar pentru persoanele care sunt 

vaccinate împotriva virusului SARS-CoV-2, pentru cele care prezintă rezultatul 

negativ al unui test RT-PCR sau antigen rapid, precum şi pentru persoanele care se 

află în perioada cuprinsă între a 15-a zi şi a 90-a zi ulterioară confirmării infectării 

cu SARS-CoV-2. În condiţiile stabilite, organizatorul poate decide organizarea şi 

desfăşurarea activităţii cu un număr cuprins între 1.000 şi 5.000 de persoane, dacă 

toţi participanţii fac dovada vaccinării. 

O altă măsură care intră în vigoare de la 1 iunie este creşterea numărului de 

persoane care nu aparţin aceleiaşi familii care pot circula în grupuri pietonale, de la 

6 la 8 persoane. La nunţi, botezuri, mese festive, parastase pot participa maxim 70 

de persoane în spaţii deschise şi maxim 50 de persoane în spaţii închise, dacă 

incidenţa cumulată la 14 zile a cazurilor din judeţ/localitate este mai mică sau egală 

cu 3/1.000 de locuitori şi sunt respectate măsurile de protecţie sanitară. La 

stabilirea numărului maxim de persoane nu sunt incluşi copiii cu vârsta mai mică 

de 16 ani. 

Competiţiile sportive în spaţii închise sau deschise se vor putea desfăşura cu 

participarea spectatorilor până la 25% din capacitatea maximă a spaţiului, dacă 

incidenţa cumulată la 14 zile a cazurilor din judeţ/localitate este mai mică sau egală 

cu 3/1.000 de locuitori. La aceste activităţi pot participa doar persoanele vaccinate, 

cele care prezintă rezultatul negativ al unui test RT-PCR sau antigen rapid, nu mai 

vechi de 24 de ore, precum şi pentru persoanele care se află în perioada cuprinsă 

între a 15-a zi şi a 90-a zi ulterioară confirmării infectării cu SARS-CoV-2. 

Activitatea în sălile de sport/fitness va fi permisă cu participarea publicului până la 

70% din capacitatea maximă a spaţiului, dacă incidenţa cumulată la 14 zile a 

cazurilor din judeţ/localitate este mai mică sau egală cu 3/1.000 de locuitori, fără 

purtarea măştii de protecţie şi cu asigurarea unei suprafeţe de 7 mp/persoană. 

De marţi se redeschid piscinele în spaţii închise, cu participarea publicului până la 

70% din capacitatea maximă a spaţiului, dacă incidenţa cumulată la 14 zile a 

cazurilor din judeţ/localitate este mai mică sau egală cu 3/1.000 de locuitori. 

Tot de la această dată, restaurantele şi cafenelele din interior pot funcţiona la 70% 

din capacitatea maximă, în intervalul orar 5,00-24,00, dacă incidenţa cumulată la 

14 zile a cazurilor din judeţ/localitate este mai mică sau egală cu 3/1.000 de 
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locuitori. Creşte gradul de ocupare a spaţiilor de cazare din cadrul structurilor de 

primire turistică la cel mult 85% din capacitatea maximă a acestora în staţiunile de 

pe Litoral. 

Activităţile în baruri, cluburi, discoteci şi săli de jocuri vor fi reluate în intervalul 

orar 5,00-24,00, cu participarea publicului vaccinat până la 50% din capacitatea 

maximă a spaţiului, dacă incidenţa cumulată la 14 zile a cazurilor din 

judeţ/localitate este mai mică sau egală cu 3/1.000 de locuitori. Va fi crescut gradul 

de ocupare la 70% din capacitatea maximă a spaţiilor pentru operatorii economici 

licenţiaţi în domeniul jocurilor de noroc. Festivităţile organizate în spaţii deschise, 

prilejuite de terminarea anului şcolar, se vor putea desfăşura cu participarea 

elevilor şi personalului didactic, precum şi a aparţinătorilor, dacă aceştia din urmă 

sunt persoane vaccinate, prezintă rezultatul negativ al unui test sau se află în 

perioada cuprinsă între a 15-a zi şi a 90-a zi ulterioară confirmării infectării cu 

SARS-CoV-2. 

Purtarea măştii de protecţie nu va mai fi obligatorie la locurile de muncă în spaţii 

închise, unde îşi desfăşoară activitatea maxim 5 persoane, cu condiţia ca acestea să 

fie vaccinate, iar în zonele respective nu este permis accesul publicului sau a altor 

lucrători. Masca rămâne obligatorie în toate spaţiile închise comune. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Copiii cu vârsta de 12 ani şi peste se pot vaccina de miercuri împotriva 

COVID-19 

Copiii cu vârsta de 12 ani şi peste se pot vaccina de miercuri împotriva COVID-19, 

potrivit unui anunţ postat pe pagina de Facebook a Platformei naţionale de 

informare cu privire la vaccinarea împotriva COVID-19. 

 

Astfel, platforma de programare a fost optimizată şi permite programarea copiilor 

cu vârsta de 12 ani şi peste prin contul părinţilor. 

Schema de vaccinare şi modalităţile de programare sunt la fel ca la populaţia 

adultă. 

 

https://www.facebook.com/ROVaccinare/photos/a.102842085062876/186461496700934/
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Pentru vaccinarea copiilor cu vârsta de 12 ani şi peste este obligatorie acordarea 

consimţământului informat de către părinţi sau de către tutorele legal. 

 

Vaccinul autorizat pentru copiii cu vârsta de 12 ani şi peste este Comirnaty produs 

de BioNTech Pfizer. Datele care reies din studiile efectuate arată un profil de 

siguranţă şi o tolerabilitate foarte bune, iar eficacitatea a fost maximală. În grupul 

copiilor care au fost vaccinaţi nu s-au înregistrat cazuri de COVID-19, comparativ 

cu lotul copiilor nevaccinaţi. 

 

Rezumatul Caracteristicilor Produsului Comirnaty produs de BioNTech Pfizer 

poate fi consultat: http://bit.ly/RCP-Pfizer-1iunie. Date despre vaccinul 

Comirnaty produs de BioNTech Pfizer găsiţi la: http://bit.ly/vaccin-Pfizer. 

 

Chestionarul de triaj poate fi descărcat de la: http://bit.ly/chestionar-triaj-adulti, 

iar formularul de exprimare a acordului informat pentru minori se poate descărca 

de la: http://bit.ly/formular-minori. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 România începe să fie depășită la capitolul vaccinare în Uniunea Europeană. 

Suntem între ultimele trei țări la administrarea primei doze 

Cu puțin peste 16 mii de persoane vaccinate cu prima doză, ziua de 1 iunie 

înregistrează cel mai scăzut număr de vaccinări din februarie încoace. Cu cât 

numărul românilor care se vaccinează scade, cu atât cresc șansele ca la toamnă să 

avem de-a face cu nu val patru periculos al pandemiei. Si cum vara și relaxarea îi 

determină pe oameni să mai uite de covid, autoritățile schimbă foaia: se duc cu 

vaccinul după români inclusiv la mare și în aeroporturi. 

Optimismul premierului Florin Cîțu de la mijlocul lunii mai nu a ținut loc de 

vaccinare, iar ținta de 5 milioane a fost ratată. 

Nici maratoanele nu au reușit să mai aducă la prima doză decât cel mult 25 de mii 

de persoane pe zi în ultima săptămână, la nivel naţional.  

http://bit.ly/RCP-Pfizer-1iunie
http://bit.ly/vaccin-Pfizer
http://bit.ly/chestionar-triaj-adulti
http://http/bit.ly/formular-minori
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Şi există discrepanţe majore: în comuna Dumbrăvița din Timiș s-au vaccinat deja 

44 la sută dintre localnici, şi urmează Borsec și Cluj Napoca pe lista localităţilor cu 

cea mai mare imunizare. Dar la Bărbulești, în Ialomița, vaccinarea anticovid abia 

ajunge la 0.18 la sută. 

Specialiștii avertizează ca orice persoană nevaccinată și care nu a trecut prin boală 

reprezintă un risc pentru un val patru de amploare. 

Tendința de scădere a vaccinării e clară iar autoritățile caută soluții pentru ca 

relaxarea din vară să nu însemne și o pierdere a ritmului de imunizare. 

România începe să fie depășită la capitolul vaccinare în Uniunea Europeană. Am 

ajuns între ultimele trei țări la administrarea primei doze după ce spre începutul 

anului eram pe locul 6. Iar în februrie, România ocupă locul trei la numărul de 

persoane vaccinate şi cu rapel. Între timp am coborât pe 9. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Lista țărilor UE care au început eliberarea certificatelor COVID. Până la 1 

iulie, toate statele membre, inclusiv România, vor emite certificatele de 

sănătate 

Șapte țări europene au început astăzi eliberarea certificatelor COVID: Bulgaria, 

Grecia, Germania, Croația, Polonia, Danemarca și Cehia. De la 1 iulie, documentul 

digital intră în vigoare și în celelalte țări ale Uniunii Europene. Certificatul atestă 

vaccinarea anti-COVID, testarea negativă sau imunizarea după boală, iar scopul 

este de a face mai ușoare călătoriile în spațiul comunitar. 

Comisia Europeană încearcă să convingă statele membre să aplice reguli uniforme 

în privința călătoriilor în spațiul comunitar. De exemplu, recomandă ca, europenii 

vaccinați anti-COVID să fie scutiți de carantină, iar în cazul copiilor mai mici de 6 

ani să nu se ceară test COVID. 

Cu o lună mai devreme de data intrării în vigoare la nivel european, șapte țări - 

Bulgaria, Grecia, Germania, Croația, Polonia, Danemarca și Cehia - au început 

deja să emită certificatele COVID. 
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Treptat, până la 1 iulie, toate statele membre, deci inclusiv România, vor emite 

certificatele de sănătate. Documentul este destinat călătoriilor. Unele țări însă 

intenționează să îl aplice și pentru activități interne. 

De pe 9 iunie, Franța intră într-o nouă etapă de relaxare și tot atunci intră în 

vigoare certificatul sanitar pentru o serie de evenimente.Nu va fi cerut copiilor sub 

11 ani. 

Accesul la evenimente care presupun adunări de peste 1000 de persoane se va face 

pe baza certificatului sanitar. Este vorba despre competiții sportive, concerte, 

spectacole, festivaluri, conferințe cu public numeros, săli polivalente, marile 

cazinouri, croaziere. Acest document nu va fi necesar pentru activitățile cotidiene 

cum sunt accesul la marile suprafețe comerciale sau supermarketuri, la servicii 

publice, în instituții de învățământ, la locul de muncă sau în restaurante, săli de 

sport, hoteluri, campinguri. 

În Spania certificatul de vaccinare va fi emis începand cu 7 iunie, dar va fi folosit 

numai pentru călătorii în afara țării. 

Pe plan intern, certificatul de vaccinare nu se aplică deocamdată pentru nicio 

activitate. De exemplu accesul publicului la concerte sau alte evenimente se va 

face doar cu respectarea măsurilor sanitare care presupun distanțare și mască de 

protecție. 

Din punct de vedere tehnic, Uniunea Europeană este gata în privința certificatului 

COVID. S-a lansat portalul care verifică documentele - mai exact codurile QR ale 

tututuror certificatelor. Urmează ultima etapă, cea politică, unda verde din partea 

Parlamentului European. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 

 

 

https://ec.europa.eu/info/live-work-travel-eu/coronavirus-response/safe-covid-19-vaccines-europeans/eu-digital-covid-certificate_en
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 Asociaţia Salvaţi Copiii: În România, un copil din doi este afectat de 

analfabetism funcţional, este supus unei forme de abuz, iar un copil din trei 

trăieşte în risc de sărăcie 

Unul din doi copii e supus unei forme de abuz şi unul din trei se află în risc de 

sărăcie şi excluziune socială, se arată într-un comunicat al Asociaţiei Salvaţi Copiii 

transmis, marţi, Agerpres. 

„În România, un copil din doi este afectat de analfabetism funcţional, este supus 

unei forme de violenţă fizică, emoţională şi sexuală, un copil din trei trăieşte în risc 

de sărăcie şi excluziune socială, şase copii dintr-o mie mor înainte de a împlini un 

an de viaţă, 750 de fete sub 15 ani devin mame anual, cel puţin 100.000 de copii 

trăiesc fără ambii părinţi sau fără unul dintre ei, celor 78.000 de copii cu 

dizabilităţi nu li se asigură condiţiile necesare integrării socio-educaţionale, iar 

participarea copiilor la decizii care-i privesc nu reprezintă o preocupare a societăţii 

de astăzi”, se afirmă în comunicat. 

Organizaţia solicită autorităţilor să oprească „starea de neconstituţionalitate în care 

s-au adâncit an de an programele politice ale partidelor, legile bugetului de stat şi 

deciziile privind alocările bugetare locale, a căror fundamentare strategică şi 

aplicativă nu a avut în vedere principiul constituţional al asigurării unui ‘regim 

special de protecţie şi de asistenţă în realizarea drepturilor copilului'” şi cere 

Parlamentului şi Guvernului măsuri urgente pentru 10 probleme majore cu care se 

confruntă copiii în România. 

Problemele identificate sunt sărăcia familiilor şi comunităţilor în care trăiesc copii, 

educaţie echitabilă şi de calitate pentru toţi copiii, violenţa asupra copiilor, 

asistenţa psihoterapeutică post-pandemie a copiilor, mamele minore, protecţia 

copiilor cu părinţi plecaţi în străinătate, natalitatea şi mortalitatea infantilă, 

protecţia copiilor instituţionalizaţi, integrarea în sistemul educaţional a copiilor cu 

dizabilităţi şi/sau cu cerinţe educaţionale speciale şi participarea copiilor în 

procesele decizionale care-i privesc în mod direct. 

Organizaţia Salvaţi Copiii apreciază, în acest context, că „Garanţia pentru Copil” 

reprezintă un instrument european esenţial pentru copiii din România. 
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„Considerăm că implementarea în România a viitoarei ‘Garanţii pentru Copil’, un 

instrument al Uniunii Europene care are drept scop prevenirea şi combaterea 

excluziunii sociale în rândul copiilor, va constitui direcţia esenţială de garantare a 

serviciilor esenţiale copiilor vulnerabili. După adoptarea Garanţiei, preconizată a 

avea loc în această lună, Parlamentul şi Guvernul României vor fi obligate să 

adopte măsuri concrete pentru asigurarea accesului eficace şi gratuit la servicii 

medicale şi de educaţie de calitate, la îngrijire pe perioada copilăriei timpurii, cel 

puţin o masă sănătoasă în fiecare zi de şcoală pentru toţi copiii, la locuire adecvată 

şi la o nutriţie corespunzătoare”, se precizează în comunicat. 

Conform sursei citate, instituţiile europene consideră că cele mai vulnerabile 

categorii de copii sunt cei fără adăpost ori expuşi deprivării locative severe, copiii 

cu dizabilităţi, copiii afectaţi de migraţie, copiii care aparţin unei minorităţi etnice, 

copiii din instituţiile de protecţie şi copiii care aparţin familiilor expuse unor 

factori de risc care pot conduce la excluziune socială. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Bogdan Aurescu, la reuniunea specială a miniştrilor afacerilor externe din 

statele membre NATO/ Pregătirea Summitului NATO din 14 iunie, printre 

temele de discuţie 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, participă, astăzi, la reuniunea 

specială a miniştrilor afacerilor externe din statele membre NATO, printre temele 

care vor fi discutate fiind pregătirea Summitului NATO din 14 iunie. 

Reuniunea specială a miniştrilor afacerilor externe din statele membre NATO se 

desfăşoară în format video-conferinţă. 

Agenda reuniunii se va concentra pe pregătirea Summitului NATO din 14 iunie. 

Astfel, miniştrii de externe aliaţi vor avea un schimb substanţial de opinii pe 

marginea deciziilor pachetului NATO 2030, care urmează a fi adoptate la 

reuniunea liderilor aliaţi. Alte teme de interes care vor fi abordate se referă la 

evoluţiile mediului de securitate, ameninţările generate de Rusia, respectiv viitorul 

relaţiei NATO-Afganistan. 
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„Ministrul afacerilor externe Bogdan Aurescu va puncta obiectivele României în 

perspectiva Summitului NATO, reiterând angajamentul ţării noastre pentru 

rezultatele procesului de reflecţie NATO 2030, precum şi pentru adoptarea unui 

nou Concept Strategic al Alianţei. Totodată, ministrul Bogdan Aurescu va pleda 

pentru consolidarea posturii de descurajare şi apărare aliate pe întreg Flancul Estic, 

având în vedere recentele evoluţii de securitate din regiune. De asemenea, va 

informa cu privire la inaugurarea astăzi, la Bucureşti, a Centrului Euro-Atlantic 

pentru Rezilienţă, contribuţie strategică practică a României la consolidarea 

rezilienţei NATO, a aliaţilor, dar şi a UE şi a statelor membre, respectiv a 

partenerilor celor două organizaţii”, a transmis Ministerul de Externe. 

Reuniunea este a treia întâlnire a miniştrilor de externe aliaţi din acest an, după cea 

în format externe-apărare din 14 aprilie (format videoconferinţă) şi prima reuniune 

cu prezenţă fizică desfăşurată la Cartierul General din Bruxelles pe 23-24 martie. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Geoană: Cea mai recentă ofertă am făcut-o acum câteva zile pentru 

reuniunea Consiliului NATO-Rusia. Din nefericire, Rusia nu a răspuns pozitiv 

Mircea Geoană, adjunctul secretarului general al NATO, a declarat luni că Rusia a 

refuzat în repetate rânduri discuții cu NATO, arătând că în urmă cu câteva zile a 

făcut o propunere pentru o asemenea reuniune Moscovei, respinsă și de această 

dată. 

„Personal, în ultimul an şi ceva, am transmis câteva cereri, în mod repetat, către 

partea rusă legat de reuniunea Consiliului NATO-Rusia, pentru că aceasta este 

cealaltă cale. (…) Din nefericire, până în prezent, Rusia nu a răspuns pozitiv legat 

de reuniunea Consiliului Rusia – NATO. Cea mai recentă ofertă le-am făcut-o 

acum câteva zile”, a spus Mircea Geoană, citat de Agerpres. El a participat la o 

conferinţă de presă alături de ministrul Apărării, Nicolae Ciucă, şeful Statului 

Major al Apărării, Daniel Petrescu, şi preşedintele Comitetului militar NATO, Air 

Chief Marshal Sir Stuart Peach. 
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Geoană a criticat acțiunile Rusiei și a spus că NATO se adaptează. „Da, acţiunile 

Rusiei sunt destabilizatoare. Din nefericire, vedem o Rusie care devine mai 

represivă pe plan intern în ceea ce priveşte oponenţii politici şi mai agresivă pe 

plan extern. (…) Ne adaptăm la aceste realităţi”, a mai spus el. 

El a adăugat că principalul subiect de pe agenda unui eventual Consiliu NATO-

Rusia ar fi Ucraina. 

„În ceea ce priveşte agenda unui eventual Consiliu NATO-Rusia, Ucraina este 

subiectul numărul unu de pe agendă, deoarece nu vorbim doar de mobilizarea de 

trupe de acum câteva săptămâni, ci a început în 2014, cu anexarea ilegală a 

Crimeei, cu războiul din estul Ucrainei, cu militarizarea Crimeei şi folosirea sa ca 

trambulină pentru proiectarea puterii, nu doar în regiunea extinsă a Mării Negre, ci 

şi în Mediterană, în multe alte destinaţii. Trebuie să discutăm despre asta şi este un 

subiect care ne face să luăm măsuri de descurajare şi apărare a teritoriilor şi 

populaţiilor noastre”, a afirmat oficialul NATO, potrivit Agerpres. 

„În ceea ce priveşte Ucraina, NATO susţine ferm declaraţia de la Summitul de la 

Bucureşti în ceea ce priveşte politica Uşilor Deschise (Open Door Policy – n.r.). 

Anticipăm reafirmarea politicii Uşilor Deschise în comunicatul final al Summitului 

NATO. Încă se negociază, nu mă pot pronunţa asupra limbajului în sine, dar acest 

aspect va fi acolo”, a punctat acesta. 

El a spus că nu anticipează decizii la Summitul NATO, programat la jumătatea 

lunii viitoare. „Cred că încurajarea Ucrainei să continue reformele interne, în timp 

ce investim în parteneriatul cu această ţară, este cea mai bună soluţie şi îi 

încurajăm pe partenerii noştri din Ucraina şi Georgia să păstreze drumul spre 

modernizare şi să se pregătească în privinţa aspiraţiilor lor de a intra în 

comunitatea euro-atlantică”, a arătat Mircea Geoană. 

A vorbit şi despre abilitatea NATO de a apăra teritoriul aliat. 

„Ştim că Rusia este foarte atentă la ce facem şi parte din mesajul nostru public este 

că NATO este pregătită să descurajeze şi să apere întregul teritoriu aliat şi cred că 

Steadfast Defender este o altă dovadă excelentă a interoperabilităţii noastre, a 

capacităţii de transport pe distanţe lungi, a personalului şi echipamentelor de cea 

mai nouă generaţie”, a subliniat oficialul. 
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La rândul său, ministrul Apărării Naţionale, Nicolae Ciucă, a menţionat că 

„regiunea Mării Negre este un punct fierbinte, luând în considerare mobilizarea 

militară rusă în Crimeea şi în Marea Neagră şi toate celelalte aspecte discutate”. 

„Orice ameninţare la adresa României este o ameninţare la adresa Alianţei”, a 

subliniat el. 

Şeful Statului Major al Apărării a amintit că România are o nouă Strategie 

Naţională de Apărare. 

„Cred că reflectă foarte bine cum vedem această situaţie din regiune. Respectiva 

Strategie Naţională de Apărare menţionează clar că acţiunile din Crimeea, 

militarizarea acestei zone şi anexarea sa ilegală are consecinţe în ceea ce priveşte 

felul în care vedem securitatea naţională în regiunea Mării Negre”, a spus Daniel 

Petrescu.  

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Consiliul European: Toate cele 27 de state au aprobat cheltuielile pentru 

redresare. Comisia Europeană poate să împrumute până la 750.000 de 

milioane de euro, la preţurile din 2018, de pe pieţele de capital, în numele UE 

Consiliul European a fost informat oficial în legătură cu aprobarea de către toate 

statele membre a deciziilor privind resursele proprii. Finalizarea ratificărilor 

naţionale permite Uniunii Europene să înceapă să pună la dispoziţie fonduri prin 

intermediul Facilităţii pentru Redresare şi Rezilienţă. Decizia privind resursele 

proprii permite Comisiei Europene să împrumute până la 750.000 de milioane de 

euro, la preţurile din 2018, de pe pieţele de capital, în numele UE. Totodată, îi 

permite o creştere a sumei maxime pe care Uniunea o poate solicita de la statele 

membre pentru acoperirea obligaţiilor sale financiare, cu 0,6 puncte procentuale. 

Cu o anvelopă financiară de 672,5 miliarde de euro, facilitatea este un element 

central al Next Generation EU, instrumentul UE pentru redresarea economică după 

pandemia de Covid-19. 
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După adoptarea deciziei privind resursele proprii, pe 14 decembrie 2020, Consiliul 

a finalizat lista de notificări oficiale primite, pe 31 mai 2021. Pentru ca decizia să 

intre în vigoare, statele membre a trebuit să o aprobe în conformitate cu cerinţele 

constituţionale. 

”Astăzi este o zi mare pentru Uniunea Europeană. Toate cele 27 de state membre 

au notificat Consiliului ratatificarea deciziei referitoare la resursele proprii. În 

consecinţă, această decizie intră în vigoare mâine (marţi n.r.), 1 iunie. Next 

Generation EU intră în vigoare mâine! Uniunea Europeană este acum capabilă să 

obţină finanţarea necesară pentru redresarea economică şi socială a UE. Guvernele 

şi parlamentele naţionale ale UE 27 au dovedit un sentiment puternic de 

responsabilitate şi solidaritate. Nu ne putem permite să pierdem timpul. Trebuie să 

asigurăm aprobarea rapidă a primelor planuri de redresare şi de rezilienţă până la 

sfârşitul lunii iunie”, a declarat premierul Portugaliei, Antonio Costa. 

Decizia privind resursele proprii permite Comisiei Europene să împrumute până la 

750.000 de milioane de euro, la preţurile din 2018, de pe pieţele de capital, în 

numele UE. Totodată, îi permite o creştere a sumei maxime pe care Uniunea o 

poate solicita de la statele membre pentru acoperirea obligaţiilor sale financiare, cu 

0,6 puncte procentuale. 

Creşterea este temporară şi este utilizată doar pentru a sprijini redresarea din 

consecinţele economice cauzate de pandemia COVID-19. Acesta va servi drept 

garanţie şi va permite condiţii mai bune de împrumut pe piaţă. 

Ratificarea deciziei privind resursele proprii a fost o condiţie prealabilă pentru 

utilizarea facilităţii de readresare şi rezilienţă. Facilitatea va sprijini statele membre 

în procesul lor de redresare după impactul economic şi social al pandemiei 

COVID-19. 

Vor fi disponibile subvenţii de 312,5 miliarde euro şi împrumuturi de 360 miliarde 

de euro pentru investiţiile publice şi reformele prezentate în planurile naţionale de 

redresare şi rezilienţă elaborate de fiecare stat membru. 

Planurile vor încuraja tranziţiile ecologice şi digitale, creşterea durabilă şi 

rezilienţa şi vor include obiective, etape şi costuri estimate. 
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Finalizarea procesului de ratificare permite UE să înceapă să împrumute fonduri pe 

pieţele de capital încă din iunie 2021. Prefinanţarea a 13% din suma totală alocată 

fiecărui stat membru va fi pusă la dispoziţia guvernelor naţionale după aprobarea 

planurilor de redresare şi rezilienţă. Odată ce guvernele naţionale îşi prezintă 

planurile, revine Comisiei Europene evaluarea acestora în termen de două luni. 

Consiliul are apoi patru săptămâni pentru a aproba fiecare plan prin intermediul 

unei decizii de punere în aplicare. Restul fondurilor vor fi furnizate ţinând seama 

de realizarea obiectivelor stabilite în planurile naţionale de redresare şi rezilienţă. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Inflaţia din zona euro a depăşit în luna mai ţinta oficială a BCE 

Inflaţia din zona euro a depăşit în luna mai ţinta oficială a Băncii Centrale 

Europene (BCE), amplificând dificultăţile de comunicare ale reprezentanţilor 

instituţiei, care sunt dispuşi deocamdată să accepte preţuri mai mari, dar care s-ar 

putea confrunta cu nemulţumirea consumatorilor, transmite Reuters, conform 

news.ro. 

Potrivit datelor publicate marţi de biroul european de statistică, Eurostat, inflaţia 

din zona euro a accelerat la 2% în luna mai, cel mai ridicat nivel atins de la 

sfârşitul anului 2018, de la 1,6% în aprilie, din cauza costurilor mai mari ale 

energiei. 

Ţinta oficială de inflaţie a BCE este de aproape 2%. 

Analiştii intervievaţi de Reuters anticipau o inflaţie de 1,9%. 

Este improbabil ca inflaţia să fi atins nivelul de vârf în luna mai şi s-ar putea 

apropia de 2,5% pe parcursul acestui an, pe măsură ce redresarea din criza 

provocată de pandemie va exercita presiuni de creştere a preţurilor. 

(Sursa: news.ro) 
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 Comisia Europeană începe să adune bani pentru planurile de relansare: 

emisiuni de obligațiuni de 80 de miliarde de euro și titluri pe termen scurt de 

zeci de miliarde 

Comisia Europeană va începe să adune resurse pentru a finanța redresarea prin 

intermediul instrumentului NextGenerationEU, după ce decizia privind resursele 

proprii a fost aprobată de către toate statele membre ale UE. În acest scop, Comisia 

a anunțat astăzi că, potrivit estimărilor sale, în 2021 va emite obligațiuni pe termen 

lung în valoare de aproximativ 80 de miliarde euro, care vor fi completate cu titluri 

pe termen scurt de până la zeci de miliarde pentru a acoperi restul cerințelor de 

finanțare. 

Valoarea exactă atât a obligațiunilor UE, cât și a EU-Bills va depinde de nevoile 

exacte de finanțare, iar Comisia va revizui evaluarea de astăzi în toamnă. În acest 

mod, Comisia va fi în măsură să finanțeze, pe parcursul celei de a doua jumătăți a 

anului, toate granturile și împrumuturile planificate pentru statele membre în cadrul 

Mecanismului de redresare și reziliență și totodată să acopere nevoile politicilor 

UE care beneficiază de finanțare din instrumentul NextGenerationEU. 

Acest plan de finanțare se bazează pe o estimare inițială a nevoilor statelor membre 

în materie de împrumuturi și de granturi. Comisia va actualiza planul de finanțare 

în septembrie, când va avea o imagine de ansamblu mai exactă asupra nevoilor de 

finanțare ale statelor membre ale UE pentru ultimele luni ale anului. 

Comisia a adoptat astăzi și Decizia anuală de împrumut pentru 2021. Această 

decizie include sumele maxime pe care Comisia este autorizată să le împrumute 

până la sfârșitul anului. 

Comisia va finaliza acum pregătirile pentru prima emisiune NextGenerationEU 

prevăzută pentru luna iunie. Primele EU-Bills vor fi emise în luna septembrie, când 

platforma de licitație a UE va deveni operațională. 

Johannes Hahn, comisarul pentru buget și administrație, a declarat: „Astăzi facem 

încă un pas înainte în pregătirile pentru prima operațiune de împrumut în vederea 

finanțării redresării noastre colective prin NextGenerationEU.  
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Prin emiterea de obligațiuni pe termen lung în valoare de aproximativ 80 de 

miliarde EUR și prin utilizarea de titluri suplimentare pe termen scurt în acest an, 

vom reuși să acoperim nevoile cele mai urgente ale statelor membre și să le 

așezăm pe acestea pe calea către o redresare durabilă și către o Europă verde, 

digitală și rezilientă.” 

Pentru a finanța NextGenerationEU, Comisia Europeană, în numele UE, va 

împrumuta de pe piețele de capital până la 750 de miliarde de euro la prețurile din 

2018 sau până la aproximativ 800 de miliarde de euro în prețuri curente. În mod 

concret, aceasta va însemna că vor putea fi împrumutate, în medie, circa 150 de 

miliarde de euro anual între jumătatea anului 2021 și 2026, UE urmând să devină 

astfel unul dintre cei mai mari emitenți în euro. 

Începerea contractării împrumuturilor  

Prima emisiune de obligațiuni va avea loc prin intermediul unei sindicalizări și va 

fi organizată cu instituțiile incluse în rețeaua de dealeri primari a Comisiei, astfel 

cum s-a anunțat la 31 mai. Alte tranzacții sindicalizate sunt prevăzute să aibă loc 

înainte de sfârșitul lunii iulie. 

De asemenea, Comisia intenționează să înceapă emiterea de obligațiuni UE și de 

EU-Bills prin proceduri de licitație începând din septembrie 2021. Odată ce 

sistemul de licitație va fi instituit, Comisia va organiza periodic sindicalizări și 

licitații pentru obligațiuni. Comisia va organiza, de asemenea, licitații periodice 

pentru EU-Bills. Mai multe detalii cu privire la datele licitațiilor, precum și la 

structura programului EU-Bill, vor fi publicate înainte de începerea licitației, mai 

târziu în cursul acestui an. 

Context 

Anunțul de astăzi este în concordanță cu strategia diversificată de finanțare pentru 

împrumuturile NextGenerationEU, astfel cum a fost prezentată la 14 aprilie. 

Aceasta se bazează pe măsurile anterioare întreprinse de Comisie pentru a asigura 

executarea cu succes a operațiunilor de împrumut. La începutul lunii mai, Comisia 

a anunțat furnizorul platformei sale de licitație. Comisia a adoptat, de asemenea, 

prima listă a membrilor rețelei sale de dealeri primari.  
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Cele 39 de bănci de pe listă vor sprijini plasarea cu succes a obligațiunilor 

NextGenerationEU la investitori, în cele mai avantajoase condiții posibile pentru 

statele membre ale UE și pentru cetățenii acestora. 

Comisia va putea merge pe piață pentru a finanța planul de redresare începând cu 

luna iunie, grație aprobării rapide, în doar cinci luni, a deciziei privind resursele 

proprii. 

Se preconizează că decizia de a finanța NextGenerationEU prin intermediul 

finanțării de pe piața de capital va avea beneficii pe termen lung atât pentru bugetul 

UE, cât și pentru statele membre ale UE. 

Datorită ratingului de credit ridicat al UE, Comisia va putea împrumuta în condiții 

avantajoase. Ulterior, Comisia va transfera beneficiul către statele membre ale UE 

în mod direct atunci când le acordă împrumuturi sau către bugetul Uniunii sub 

forma unor rate scăzute ale dobânzii pentru împrumuturile destinate finanțării 

cheltuielilor de redresare. 

Având în vedere volumul, frecvența și complexitatea operațiunilor de împrumut 

care urmează, Comisia va urma cele mai bune practici utilizate de emitenți mari și 

frecvenți și va pune în aplicare o strategie de finanțare diversificată. 

Acest lucru este diferit de abordarea „back-to-back” pe care Comisia a utilizat-o 

până în prezent pentru a împrumuta de pe piețe, inclusiv în cadrul programului 

SURE. În ultimii 40 de ani, Comisia Europeană a derulat mai multe programe de 

creditare pentru a sprijini statele membre ale UE și țările terțe. Toate aceste 

operațiuni de creditare au fost finanțate prin împrumuturi „back-to-back”, în 

principal prin emisiuni de obligațiuni sindicalizate. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Belarusul le interzice cetățenilor săi să mai plece în străinătate, cu câteva 

excepții 

Belarusul a restricţionat posibilităţile pentru cetăţeni de a părăsi ţara pe cale rutieră.  
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Belarusul a restricţionat posibilităţile pentru cetăţeni de a părăsi ţara pe cale rutieră, 

fiind autorizaţi doar deţinătorii unui permis de şedere permanentă într-un stat 

străin, în timp ce opoziţia denunţă o ''încălcare absolută'' a legii. Decizia vine după 

ce deturnarea avionului în care se afla jurnalistul Roman Protasevici a declanșat un 

scandal internațional. 

Într-un mesaj postat marţi pe Telegram, citat de Agerpres, serviciul de poliţie de 

frontieră din Belarus a indicat că doar ''cetăţenii care deţin un document care 

confirmă autorizarea de şedere permanentă într-un stat străin'' au dreptul să 

părăsească Belarusul, adăugând că ''un permis de şedere temporară (...) nu 

constituie un motiv pentru a călători în străinătate''. 

Belarusul a impus restricţii privind călătoriile în străinătate în decembrie 2020, 

oficial în cadrul pandemiei de coronavirus. 

În orice caz, părăsirea ţării pe cale rutieră este posibilă cel mult o dată la şase luni. 

Înăsprirea normelor decisă de Comitetul pentru Frontiera de Stat urmează 

scandalului internațional privind recenta deturnare în Belarus a unui zbor Ryanair 

și arestarea disidentului Roman Protasevici și a prietenei sale, Sofia Sapega. 

(Sursa: Digi 24) 

 


